
13 فرهنگ و هنر

رویدادها
حکم صالحی برای سازمان فرهنگ و ارتباطات
ابراهیمی ترکمان، دوباره منصوب شد

با حک��م س��یدرضا صالحی امی��ری، ابوذر 
ابراهیمی ترکمان برای یک دوره 3 س��اله دیگر 
به سمت رئیس س��ازمان فرهنگ و ارتباطات 
اسلامی منصوب ش��د. به گزارش فارس، وزیر 
فرهنگ و ارش��اد اس��لامی در حکم��ی »ابوذر 
ابراهیمی ترکمان« را به عنوان رئیس س��ازمان 
فرهنگ و ارتباطات اسلامی منصوب کرد. متن 
حکم س��یدرضا صالحی امیری، وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی خطاب به ابوذر ابراهیمی ترکمان 
به شرح زیر است: »به استناد ماده ١٤ فصل دوم 
اساسنامه سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی با 
توجه به سوابق علمی و تجربیات ارزنده اجرایی 
جنابعالی در حوزه فعالیت های فرهنگی خارج از 
کش��ور به موجب این حکم برای مدت 3 سال 
ب��ه عنوان رئیس س��ازمان فرهنگ و ارتباطات 

اسلامی منصوب می شوید«.

اکبر خلیلی در »شابک« مطرح کرد
با اشتیاق می نویسم

نویس��نده رمان »ترکه های آلبالو« گفت: با 
ش��وق و اشتیاق به نوش��تن می پردازم و از این 
جه��ت احس��اس تکلیف می کنم. ب��ه گزارش 
فارس، اکبر خلیلی، نویس��نده و پژوهش��گر با 
حضور در برنامه »شابک« درباره حرفه نوشتن 
گفت: با شوق و اش��تیاق به نوشتن می پردازم 
و از این جهت احساس تکلیف می کنم. گاهی 
باید با یک کتاب س��ال ها سر کنم تا بتوانم به 
منظور و ه��دف اصلی ام از آن اثر دس��ت پیدا 
کنم. وی ادامه داد: زمانی که ش��روع به نوشتن 
کردم نمی دانستم این انقلاب چه سرنوشتی پیدا 
خواهد کرد و در ابتدا هیچ هدف خاصی نداشتم 
اما بعدها که جلوتر آمدم احساس تکلیف کردم و 
احساس کردم باید در امر نوشتن به وظیفه خود 
عمل کنم و هرچه شناخت من نسبت به انقلاب 
بیشتر می شد می توانستم روی پاهایم محکم تر 
بایستم و زمانی که من پژوهش در این حوزه را 
آغاز کردم مسائلی که برایم جذاب بود را دنبال 
کردم. خلیلی با اشاره به دیگر آثار خود گفت: در 
حال حاضر مشغول ویراستاری سومین جلد از 
مجموعه فتوا هستم و یک کتاب تاریخی و چند 
داستان کوتاه دیگر هم هست که به طور همزمان 

مشغول نگارش و کار روی آنها هستم.

دبیر سی وپنجمین جشنواره تئاتر فجر: 
تئاتر فجر داوری مردمی ندارد

دبیر سی وپنجمین جشنواره بین المللی تئاتر 
فجر اعلام ک��رد س��ازوکارهای داوری مردمی 
 در ای��ن رویداد هنری طراحی نش��ده اس��ت.
به گزارش مهر، سعید اسدی، دبیر سی وپنجمین 
جش��نواره بین المللی تئاتر فجر درباره احتمال 
وجود داوری مردمی در این دوره از جش��نواره 
با توجه به شعار آن »تئاتر برای همه« گفت: در 
تئاتر داوری مردمی خیلی مرسوم نبوده و ما هم 
برای سازوکار داوری مردمی در جشنواره تئاتر 
فجر چندین بار فکر کردیم. با این حجم فعالیت 
و اجرا که در جشنواره داریم، خیلی امکان اینکه 
بت��وان عدالت را رعایت کرد و س��ازوکار داوری 
مردمی را طراحی ک��رد، وجود ندارد. وی ادامه 
داد: به خاطر گستردگی و مشکلاتی که این کار 
دارد، وارد داوری مردمی در جشنواره تئاتر فجر 
نشدیم. دبیر سی وپنجمین جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر تأکید کرد: تناسب سالن ها و نمایش ها 
با هم یکس��ان نیس��تند یعنی به دلیل حجم 
سالن ها و درصدگیری ها وارد این حوزه نشدم و 
در سیاستگذاری من برای جشنواره سی وپنجم 
تئاتر فجر هم موضوع داوری مردمی جایی ندارد.

مایکل مور در تظاهرات ضدترامپ 
شرکت می کند

مای��کل م��ور همچن��ان ب��ه 
انتقاد صریح از دونالد ترامپ، 
رئیس جمهوری منتخب آمریکا 
ادامه می دهد. به گزارش مهر به 
نقل از هافینگتون پست، مایکل 
م��ور بار دیگر تاکید کرد به انتقاد از ترامپ ادامه 
می دهد و افکارش را درباره رئیس جمهور منتخب 
اعلام کرد. وی گفت: باید به ترامپ با کلماتی که 
خودش به کار می برد جواب داد.  این کارگردان 
به واکنش های ترامپ در برابر انتقادها نیز اشاره 
کرد و از جمله به انتقادهای مریل اس��تریپ در 
برنامه اهدای جوایز گلدن کلوب پرداخت و گفت 
ترامپ فوری با توئیت کردن پاس��خ او را داد در 
صورتی که به مس��ائل مهمی ک��ه آن موقع در 
کشور اتفاق افتاده بود هیچ توجهی نکرد. وی از 
جمله به تیراندازی در فورت لودردال و تیراندازی 
پلیس در اورلاندو اشاره کرد و نیز از کره شمالی 
یاد کرد که احتمال خطر برای آمریکا مطرح بود 
اما هیچ کدام این موارد ذهن ترامپ را درگیر نکرد 
و او داش��ت جواب مریل استریپ را می داد. این 
مستندس��از افزود با همه اینها فکر نمی کند که 
باید از ظهور ترامپ ترس��ید. مور پیش تر اعلام 
کرده بود در تظاهرات ضد ترامپ که در آس��تانه 
مراسم تحلیف روز پنجشنبه در نیویورک برگزار 

می شود شرکت خواهد کرد.

در جلسه شورای سیاستگذاری تئاتر بسیج 
تصویب شد

 اضافه شدن بخش تئاتر مسجد 
به جشنواره تئاتر بسیج کشور

نشست ش��ورای سیاستگذاری تئاتر بسیج 
کشور 28 دی ماه، در سالن سلمان هراتی حوزه 
هنری با حضور سردار محمدرضا نقدی، معاون 
فرهنگی- اجتماعی س��پاه پاس��داران انقلاب 
اس��لامی برگزار ش��د. به گزارش»وطن امروز« 
به نقل از روابط عمومی دوازدهمین جش��نواره 
سراسری تئاتر بس��یج، در ابتدای این نشست 
ک��ورش زارعی، ب��ه عنوان دبی��ر دوازدهمین 
جشنواره سراسری تئاتر بسیج به ارائه گزارشی 
از روند جشنواره پرداخت و گفت: هدف اصلی 
ما در جش��نواره بسیج کشف و پرورش جوانان 
مس��تعد اس��ت و تلاش کردیم تم��ام آثار از 
ایده تا اجرا به صورت تولیدی در یک پروس��ه 
آموزشی و اجرایی به نتیجه برسد. زارعی افزود: 
هم اکنون آثار تولید ش��ده برای جشنواره تئاتر 
بسیج نزدیک به 350 اجرا در شهر های مختلف 
کشور دارند تا در نهایت ١5 نمایش صحنه ای 
و ١0 نمایش خیابانی برای اجرا در جش��نواره 
اصلی که 2٤ تا 28 بهمن ماه در استان هرمزگان 
برگزار می ش��ود، راه یابند. در ادامه این نشست 
دیگر حاضران نیز به ایراد س��خن پرداختند و 
برنامه ریزی و طرح های مختلف��ی در رابطه با 
برگزاری دوازدهمین جشنواره سراسری تئاتر 
بسیج مطرح شد و یکی از مصوبات مهم جلسه 
اضاف��ه ش��دن بخش تئاتر مس��جد به صورت 
بخش��ی ویژه در این دوره است و از سال آینده 
در فراخوان جش��نواره بخش مسجد به شکلی 
مجزا اضافه خواهد شد. دکتر حسین قنادیان 
رئیس اداره هنر و ادبی��ات معاونت فرهنگی- 
اجتماعی سپاه، دکتر غلامرضا منتظری رئیس 
س��ازمان بس��یج هنرمندان، مهدی ش��فیعی 
مدیرکل مرکز هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ 
و ارش��اد اس��لامی، کورش زارعی مدیر مرکز 
هنرهای نمایشی حوزه هنری سازمان تبلیغات 
اسلامی، امیر نصیربیگی رئیس انجمن های ادبی 
و هنری بسیج هنرمندان، حسین مسافر آستانه 
مدیر انجمن تئاتر بس��یج، علیرض��ا عاقل زاده 
مدیرعامل انجمن تئاتر انقلاب و دفاع مقدس و 
سعید نجفیان قائم مقام جشنواره تئاتر بسیج از 
دیگر حاضران در این جلسه بودند. دوازدهمین 
جشنواره سراسری تئاتر بسیج کشور، 2٤ تا 28 
بهمن ١395 به دبیری کورش زارعی در استان 

هرمزگان برگزار می شود.

کدخدایی در یک برنامه تلویزیونی:
بادیگارد ندارم اما فیلم »بادیگارد« 

را دیده ام!
»فرمول یک« چهارش��نبه 29 دی میزبان 
عباسعلی کدخدایی، سخنگوی شورای نگهبان 
بود. کدخدایی در این برنامه با اشاره به رابطه اش 
با فرزندان، گفت: با هم خرید می رویم اما سینما 
کمتر. فیلم هایی که در سینما دیده ام خیلی کم 
است. آخرین فیلمی که رفتم »یتیم خانه ایران« 
بود که با اصرار پسرهایم رفتم. از نظر مفهومی 
فیلم خوبی بود. بعُد هنری اش را من تخصص 
ندارم که بگویم. بیش��تر فیلم ه��ای اجتماعی 
که مفهومی در پی خود دارند برایم ارزش��مند 
هس��تند. کدخدایی با بیان اینکه م��ن آزاد و 
همیشه بین مردم هس��تم و خرید و کارهایم 
را خودم انجام می دهم، در پاس��خ به این سوال 
ضی��ا که آیا بادیگارد هم دارید، اظهار کرد: من 
بادیگارد ندارم اما فیلم »بادی��گارد« را دیده ام. 
وقتی در جامعه هس��تم مردم سوال می کنند، 
نظر می دهند و پاس��خ دادن به سوالات ش��ان 
اگر صداقت باش��د کار سختی نیست. صادقانه 

صحبت کردن کار سختی نیست.

»ایستاده در غبار« 
در شبکه نمایش خانگی و اینترنتی

فیلم س��ینمایی »ایس��تاده 
در غب��ار« بهتری��ن فیل��م 
سی  و چهارمین جشنواره فیلم 
فج��ر از نگاه هی��ات داوران، 
وارد نمایش خانگی ش��د. به 
گزارش فارس، فیلم س��ینمایی »ایس��تاده در 
غبار« به کارگردانی محمدحسین مهدویان و 
تهیه کنندگی حبیب الله والی  نژاد در س��ازمان 
هنری- رس��انه ای اوج تولید شده است و پس 
از اکران گسترده، وارد نمایش خانگی و پخش 
اینترنتی ش��د. این فیلم س��ینمایی به زندگی 
جاویدالاثر احمد متوس��لیان می پردازد و وی 
را از کودک��ی ت��ا زمان ربوده ش��دن به تصویر 
می کش��د. علاقه مندان ب��رای خرید اینترنتی 
به صورت قانونی و حلال این فیلم س��ینمایی، 
 می توانند به فروش��گاه اینترنتی سینمامارکت
 http://cinemamarket.ir  مراجعه کنند.

گ�روه فرهنگ و هنر:  دهمین جش��نواره 
فیلم کوتاه دینی رویش که با شروع اکران 
فیلم های شرکت کننده از روز دوشنبه 27 
دی ماه در پردیس سینمایی هویزه مشهد 
برگزار ش��ده اس��ت و امروز اختتامیه آن 
برگزار خواهد شد؛ در طول روزهای گذشته 
به نمایش آثار ارسالی به دبیرخانه جشنواره 
پرداخته اس��ت. به گزارش »وطن امروز«، 
سیدجواد رفائی، دبیر اجرایی جشنواره، با 
ابراز امیدواری از اینکه »رویش« پایگاهی 
برای رش��د معنوی هنرمندان فیلمس��از 
کش��ور باش��د، هدف اصلی جش��نواره را 
ارتباط معنوی بین فیلمس��ازان سراس��ر 
کش��ور و ام��ام هش��تم)ع( عن��وان کرده 
اس��ت.  در این جشنواره تمام آثار رسیده 
به جشنواره در 2 نوبت نمایش داده شده 
است و نشست ها و کارگاه های تخصصی با 
حضور اساتید ملی، اعضای هیات انتخاب و 
داوران جشنواره، همایش خدمات متقابل 

دین و سینما با همکاری سازمان تبلیغات اسلامی 
خراسان برگزار شده است.  سیدجواد رفائی، رئیس 
حوزه هنری خراسان و دبیر اجرایی دهمین جشنواره 
فیل��م کوتاه دینی »رویش«، همچنی��ن در جریان 
برگزاری جش��نواره و در دیدار مس��ؤولان جشنواره 
فیلم رویش با تولیت آس��تان ق��دس رضوی گفت: 
جشنواره فیلم کوتاه رویش تاکنون توانسته بیش از 
١١ه��زار فیلم کوتاه دینی را معرفی کند و در طول 
فعالیت خود، بیش از ٤هزار فیلمس��از تربیت کرده 
است. وی همچنین ارائه ویترین شایسته و نمایش 
آثار فاخر، تقویت جریان فیلمس��ازی دینی، کشف 
استعدادهای جوان و حمایت از آنان، به وجود آوردن 
فضای رقابتی در تولید آثار دینی، ترویج س��ینمای 
دین��ی و معرفی تحلیلگران و اندیش��مندان در این 
زمینه را از اهداف مهم جش��نواره فیلم کوتاه رویش 
عنوان کرد.  محس��ن مومنی ش��ریف، رئیس حوزه 
هنری نیز با اشاره به اینکه هنرمندان فعال در حوزه 
فیلم کوتاه دینی، ذوق و اندیشه ش��ان را در خدمت 
دین قرار دادند، تاکید کرده: گونه های مختلف هنری 
باید برای نشان دادن و تبیین دین به کار رود. مومنی 
با تاکید بر اینکه جشنواره رویش به واسطه رجوع به 
هنر دینی از اهمیت بالایی برخوردار است، توضیح 
داد: امیدواریم بستری فراهم شود تا فیلمسازانی که 
در این زمینه فعال هس��تند در این راه بمانند و در 
راه تبلیغ دین از طریق ش��یواترین شکل آن یعنی 
فیلم، فعال باشند. رفاهی دبیر جشنواره رویش، در 

نشست خبری دهمین جشنواره فیلم رویش گفته 
بود: حدود ١٤98 اثر به دبیرخانه دهمین جشنواره 
فیلم کوتاه»رویش« ارسال شده است که از این بین 
860 اثر در بخش ملی، 6١8 اثر در بخش داستانی 
و 280 اثر در بخش بین الملل است. این 280 اثری 
که در بخش بین الملل ارس��ال شده اند از ١8 کشور 
دنیا هستند که از این بین ١١ اثر به بخش مسابقه 
راه یافته اند. در حال حاضر جشنواره رویش در حال 
مشق کردن بخش بین الملل است و امیدواریم این 
بخش را در سال های آینده به صورت رسمی برگزار 
کنیم. رفاهی تاکید ک��رده بود تنها حامی برگزاری 
جش��نواره فیلم کوتاه رویش حوزه هنری اس��ت و 
در حال مذاکره هس��تیم تا آستان قدس رضوی را 
برای برگزاری یازدهمین جش��نواره فیلم رویش در 
کنار خود داشته باشیم.  هادی مقدم دوست که دبیر 
هنری دهمین جشنواره فیلم رویش است نیز درباره 
جشنواره با ارائه توضیحاتی از حضور چشمگیر آثار 
خوب در بخش مس��تند خبر داده بود. دبیر هنری 
دهمین جشنواره رویش، درباره آثار راه یافته گفته 
اس��ت: 800 آثاری که امس��ال به دبی��ر خانه این 
جشنواره ارسال شده است بین رنج سنی دهه های 
60 تا 70 هستند. خوشبختانه جوانان با انگیزه بسیار 
در حال حاضر در کشورمان فیلم کوتاه می سازند که 
می توان با این وجود آینده بس��یار روش��نی را برای 
فیلمس��ازی در کشورمان انتظار داشت. در این بین 
برگزاری کارگاه های تخصصی جش��نواره رویش در 

موضوعات ساخت انیمیشن، نوشتن فیلمنامه و... که 
با اس��تقبال هم مواجه شده است، با حضور اساتید 
از هیات داوران جشنواره رویش از برنامه هایی است 
که به طرح موضوعات تازه برای فیلمس��ازان جوان 
می پردازد و بسیار در آینده فیلمسازی موثر خواهد 

بود.
راه فرار از شعارزدگی ■

دبیر هنری دهمین جشنواره رویش در یکی از 
این کارگاه ها به نکات مهمی اشاره کرده و راه فرار از 
شعارزدگی در فیلم های دینی را رعایت تمام اصول 
در ساخت یک فیلم دانس��ت. مقدم دوست در این 
باره گفت: »وقتی با معنا زیست نکرده باشیم دچار 
شعارزدگی می شویم.«. هادی مقدم دوست با طرح 
پرس��ش اینکه فیلم دینی چگونه شکل می گیرد، 
فیلمنام��ه دینی را برگرفته از واکنش ش��خص در 
برخ��ورد با یک پدیده دانس��ت که این واکنش چه 
هوش��یارانه و چه براس��اس یک تربیت دینی باشد 
و منجر به یک عمل دینی ش��ود، ای��ده اولیه یک 
فیلمنامه دینی شکل خواهد گرفت. کارگردان فیلم 
»سر به مهر« با انتقاد از عدم پرورش ایده در اغلب 
فیلم های کوتاه ایرانی، اثر این موضوع را بسیار زیانبار 
توصیف کرد. وی با بیان اینکه بیشتر فیلمسازان حد 
نهای��ی کار خود را تنها رونمایی از ایده قرار داده اند، 
آن را به خام فروش��ی تشبیه کرد. مقدم دوست در 
این باره گفت: »ما در فیلمنامه نویسی گاهی فقط با 
یافتن ایده به پایان می رسیم. گاهی نیز با فیلمنامه 

زیس��ت می کنیم که ب��ه آن »کار کردن 
روی ایده« می گوییم. خیلی از فیلم های 
کوت��اه ایده هایی دارن��د اما ای��ن ایده را 
پنهان می کنن��د و این توجیه را دارند که 
در صورت ارائ��ه آن در طول فیلم ایده لو 
م��ی رود. به عقیده من ای��ن لو رفتن ایده 
نیست، بلکه کار نکردن روی ایده است.« 
دبیر هنری دهمین جشنواره رویش یکی 
از مصادی��ق کار ک��ردن روی ایده را نظر 
دادن و کامن��ت گذاش��تن روی آن ایده 
معرف��ی کرد ک��ه درباره آث��ار دینی این 
نظر باید منطبق با تعلیمات دینی باشد. 
کارگردان فیلم هیهات با انتقاد از بی نظری 
برخی کارگردانان نس��بت ب��ه پدیده ها، 
اینگونه آث��ار را خ��ارج از دایره فیلم های 
دینی نامید چرا که دین صاحب نظر است 
و درباره مس��ائل نظر داده است. وی گروه 
دیگ��ری از کارگردان��ان را افرادی معرفی 
کرد که نظر دارند ولی دیدش��ان در حد 
می پسندم یا نمی پسندم باقی مانده است. کارگردان 
فیلم چس��ب زخم با اش��اره به این موضوع که اگر 
ما از کلیش��ه فرار کنیم و بدانیم به عنوان فیلمساز 
واجب است که اظهارنظر کنیم، شاهد فیلم های سرد 
نخواهیم بود. وی ابراز احساس��ات را فاکتور اثرگذار 
روی مخاط��ب دانس��ت. وی مورد اثرگ��ذار بعدی 
را پرداختن هنرمند ف��ارغ از هر فکر دیگری به اثر 
خود دانس��ت؛ به معنی آنکه نگران اثرش باشد نه 
اینکه هنگام خلق اثر به خود و آینده خود که با اثر 
برایش به دس��ت می آید بیندیشد. مقدم دوست راه 
فرار از ش��عارزدگی را رعایت تمام اصول در ساخت 
یک فیلم دانست نه اینکه مضمون حذف شود. وی 
در این باره گفت: »وقتی با معنا زیست نکرده باشیم 
دچار ش��عارزدگی می ش��ویم.« وی بیان را در فیلم 
دینی بسیار مهم ارزیابی کرد و درباره کسانی که فکر 
می کنند فیلم دینی شعارزده می شود، گفت: »وقتی 
نمی توان بیان و نحو درست داشت، مجبور می شویم 
معنا را کنار بگذاریم«.  مقدم دوست با انتقاد از عدم 
تحقیق در فیلمنامه نویسی، آن را یکی از بخش های 
مهم در فیلمنامه نویس��ی عنوان کرد. وی نداشتن 
آگاهی فیلمسازان از روش های تحقیق و همچنین 
توجیه های عامه پسند مانند اینکه هنرمند نباید از 
چیزی تاثیر بپذیرد و بکر بماند را علت این موضوع 
دانس��ت. انتهای این کارگاه به پرس��ش و پاس��خ 
فیلمس��ازان از هادی مقدم دوست درباره فیلمنامه 

اختصاص یافت.

درباره دهمین جشنواره فیلم کوتاه دینی »رویش«

با معنا زندگی کن، شعارزده نباش
اخبار
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»امپراط��ور  س��ینمایی  فیل��م 
جهن��م« از حض��ور در بخ��ش 
رقابت جش��نواره فیلم فجر بازمان��د اما در بخش 
چش��م انداز حض��ور داش��ت. س��ازندگان این اثر 
تصمیم گرفتند فیلم را از بخش چشم انداز خارج 
کنند و در موقعیتی دیگر فیلم را رونمایی کنند. 
به گ��زارش فارس، مدیرعامل انجمن س��ینمای 
انقلاب و دفاع مقدس درباره نحوه انتخاب فیلم ها 
و عدم حضور »امپراطور جهنم« معتقد است: اگر 
هیات انتخاب نسبت به کارگردان شناخت لازم را 
نداشتند، معمولا دبیر شورا یا برخی از اعضای هیات 
انتخاب براساس فیلمنامه مطالعه شده اظهارنظر 
می کنن��د. عجیب اینکه به رغ��م اینکه فیلمنامه 
»امپراطور جهنم« توس��ط دبیر محترم جشنواره 
و حداق��ل یکی از اعضای هی��ات انتخاب خوانده 
ش��ده بود و در فیلمنامه به نقش مستقیم آمریکا 
در شکل گیری داعش اشاره شده است، چگونه این 
 مطلب به اعضای هیات انتخاب منتقل نشده بود! 
به هر حال امسال از سال هایی است که انتخاب های 
هیات انتخاب می تواند یا باعث شگفتی سینمای 
ای��ران یا باعث حرف و حدیث های زیادی ش��ود. 
فعلا حذف فیلم »امپراط��ور جهنم« آغازگر این 
اعتراضات شد. محمدحسین نیرومند با انتقاد از 
ترکیب هیات انتخاب جش��نواره فیلم فجر گفت: 
بنده نمی دانم با چه تحلیلی امسال رئیس سازمان 
سینمایی تمام اختیارات خود را در انتخاب آثار به 

هیات انتخاب فیلم فجر تفویض کرد. حتی به رغم 
اینکه درباره حذف برخی آثار از جشنواره، هم دبیر 
و هم س��ازمان سینمایی چندان موافق نبودند اما 
به نظر هیات انتخاب تمکین کردند. شاید برخی 
دوستان این مسیر را بپسندند و موافق با اینگونه 
تفویض کامل باش��ند اما حداق��ل درباره اعضای 
محترم هیات انتخاب جش��نواره سی وپنجم چند 
نکته وجود دارد. اول اینکه مقایسه هیات انتخاب 
این دوره با حداقل 3 دوره گذشته نشان می دهد 

این نوع تفویض با این ترکیب نمی تواند کار چندان 
درستی باشد. در سال گذشته کارگردان های بنام 
کش��ور همچون آقایان شهرام اس��دی، فریدون 
جیرانی، در دوره سی وس��وم احمد امینی، رسول 
صدرعاملی، محمدعلی باشه آهنگر و بهنام بهزادی 
و در دوره سی ودوم احمد امینی، داریوش فرهنگ، 
محمدحسین لطیفی و مازیار میری عضو هیات 
انتخ��اب بودند. در حالی که امس��ال بین اعضای 
هیات انتخاب سی وپنجمین جشنواره فیلم فجر 

شامل سیدضیاء هاشمی، نرگس آبیار، محمدعلی 
حسین نژاد، عماد افروغ، حسین کرمی، جمال امید 
و طاها حسین مرقاتی، تنها یک کارگردان جوان، 
البته در مقایس��ه با دوره های گذشته عضو هیات 

انتخاب بود.
نیرومن��د اضافه کرد: دوم اینکه س��ینما یک 
هن��ر جمعی اس��ت. همیش��ه اینگونه ب��وده که 
اعض��ای هیات انتخاب به همه بخش هایی که در 
جش��نواره برای آن بخش ها جایزه در نظر گرفته 
شده، عنایت داش��ته اند. معمولا در این بخش ها 
نظر کارگردان ه��ای هیات انتخ��اب صائب بوده 
اس��ت. درباره فیلم »امپراطور جهنم« متاس��فانه 
به این نکته توجه نش��ده اس��ت. مگر می ش��ود 
بازی درخشان اس��تاد نصیریان را نادیده گرفت؟ 
اصولا حضور ایش��ان در بخش س��یمرغ بازیگری 
باعث رونق جش��نواره می ش��د. جلوه ه��ای ویژه 
کامپیوتری این فیل��م می تواند باعث رونق تولید 
فیلم براساس تکنولوژی پرده آبی شود. گسترش 
فیلمسازی با تکنولوژی های جلوه های بصری در 
دنیا یک بحث جدی اس��ت. بی تردید باید داوران 
با اینگونه فیلمسازی آشنا باشند. حتی کارگردانی 
آقای شیخ طادی که سیمرغ بهترین کارگردانی را 
در س��ابقه خود دارد، قابل اعتناست. در دوره های 
گذشته دبیران جشنواره در این بخش ها حساس 
بودند و داوران را به دیده شدن این بخش ها ترغیب 

می کردند.

ادامه انتقادها به حذف »امپراطور جهنم« از جشنواره سی وپنجم

نادیده گرفتن بازی درخشان نصیریان
سینما

واکنش شدیداللحن علی رهبری

آقای وزیر ارشاد! باید دست از عوام فریبی برداشت 
پوران درخشنده:

مردم به تمام ژانرها نیاز دارند
عل��ی رهب��ری در واکن��ش ب��ه 
صحبت های وزیر ارشاد یادداشتی 
نوشته و به عدم آشنایی وی با فرهنگ و هنر ایران 
انتقاد کرده است. به گزارش تسنیم، بعد از اجرای 
افتتاحیه ارکس��تر ملی، س��یدرضا صالحی امیری، 
وزیر فرهنگ و ارش��اد اس��لامی با حضور در جمع 
خبرنگاران اصرار داش��ت که فقط درب��اره  اجرای 
ارکس��تر ملی حرف بزند و به هیچ پرسش دیگری 
پاس��خ نداد. صالحی امیری تاکید داشت: »ارکستر 
ملی بخشی از هویت ایران است، باید تلاش کنیم 
موس��یقی م��ا از مرزهای ایران خارج ش��ود و پیام 
صلح، وحدت و انسجام را به همه جهانیان منتقل 
کند«. علی رهبری در واکنش به اظهارات صالحی 
در نامه ای خطاب به وی نوشته است: جناب آقای 
صالحی امیری، وزیر محترم وزارت فرهنگ و ارشاد! 

این تعریف ها و تمجید ها خرابه ها را درست نمی کند. 
لطفا فراموش نفرمایید که شما دیگر یک فرد عادی 
و معمول��ی و بدون مس��ؤولیت فرهنگی و هنری 
نیستید، شما وزیر شده اید؛ آن هم وزیر فرهنگ و 
ارش��اد یک مملکت بافرهنگ و بزرگ و هر حرفی 
که بزنید بس��یار بسیار مهم خواهد بود. از روی چه 
اساسی می گویید این ارکستر که اسمش را عمدتا 
ملی گذاشته اند بخشی از هویت ماست؟ این ارکستر 
بخشی از هویت آلمانی ها، اتریشی ها یا مجارهاست، 
ن��ه هویت م��ا ایرانی ها. نه یک بخ��ش، بلکه تمام 
هویت ما، سازهای ملی و سنتی ایران و نوازندگان و 
استادان پرمهارت تار، سنتور، سه تار، کمانچه، نی و 
ده ها ساز ملی ما هستند. این نامه می افزاید: جناب 
آقای وزیر! باید دست از عوام فریبی برداشت... وزارت 

ارشاد باید به وظایف فرهنگی خودش برگردد.

پوران درخشنده گفت: با رعایت 
کردن موارد حرف��ه ای و اخلاقی 
رقابت سالم و ش��یرینی می تواند میان فیلمسازان 
جوان و کارگردان های پیشکسوت  شکل بگیرد. این 
کنار  هم قرار گرفتن ها می تواند تاثیر مثبتی داشته 
باشد.به گزارش فارس، پوران درخشنده که یکی از 
کارگردان های حاضر در جشنواره فیلم فجر است، 
درباره حضور پررنگ فیلمسازان جوان گفت: حضور 
جوان ترها را مثبت ارزیابی می کنم و خوشحالم که 
آنها هم وارد میدان ش��ده اند و فیلم می سازند. اگر 
بخواهیم تقس��یم بندی کنیم یا درصدی را در نظر 
بگیریم متوجه می ش��ویم که حض��ور جوان ها در 
جشنواره فیلم فجر بیشتر است اما باید نگاه اصلی 
ما این باشد که جشن سینمای ایران متعلق به همه 
است و همه در این موضع سهیم هستند. درخشنده 

درباره دلایل گرایش فیلمس��ازان به سمت آثاری با 
موضوع اجتماعی عنوان کرد: به نظرم نیازی اس��ت 
که حتما فیلمس��ازان احساس می کنند، قطعا این 
روند نیاز به بررسی بیشتری دارد اما نباید فراموش 
کنی��م مردم و مخاطبان س��ینمای ای��ران به تمام 
ژانرها نیاز دارند و س��ینما هم نی��از به تنوع در این 
زمینه خواهد داشت که باید مورد توجه قرار گیرد. 
به هر حال فیلمسازان ما براساس دغدغه های شان 
سوژه های خود را انتخاب می کنند. او در ادامه درباره 
فیلم سینمایی »زیر سقف دودی« که با آن در بخش 
سودای سیمرغ حضور پیدا کرده است، گفت: برای 
نگارش فیلمنامه »زیر س��قف دودی« با محوریت 
طلاق زوجین نزدیک به 2 سال تحقیق و پژوهش 
داشتم. برخی طلاق ها پیش از آنکه رسمی شوند به 

صورت عاطفی بین زن و شوهر رخ داده است. 

کارگردانموسیقی


